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Protokół nr 12/17 

z posiedzenia Komisji Rolnictwa 

z dnia  2 października 2017 roku 

 

1) Otwarcie obrad Komisji. 

 

Pan Bogdan Domżalski  Przewodniczący Komisji Rolnictwa dnia 2 października 2017  

roku o godzinie 12:00 otworzył obrady Komisji  Rolnictwa. Powitał członków Komisji 

Rolnictwa oraz zaproszonych gości w osobach Pani Igi Przystałowskiej – Skarbnika Powiatu, 

Pani Marietty Bachurskiej – pracownika Referatu Ochrony Środowiska, Pana Mariusza 

Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR, Pana Jana Jaroszewskiego- 

przedstawiciela Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we Włocławku, Pana 

Grzegorza Wiśniewskiego - Łowczego Okręgowego PZŁ we Włocławku. 

Lista zaproszonych osób stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  

 

2) Stwierdzenie quorum.  

 

Przewodniczący Komisji na podstawie listy obecności stwierdził, że w obradach uczestniczy 

3 radnych, co wobec ustawowego składu Komisji, liczącego 3 osoby stanowi wymagane 

quorum, a zatem obrady są prawomocne.  

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  

 

3) Przyjęcie porządku obrad.  

 

Przewodniczący Komisji poinformował radnych, iż wraz zawiadomieniem o posiedzeniu 

Komisji otrzymali porządek obrad. 

Przewodniczący Komisji przedstawił porządek obrad: 

Porządek obrad: 

1) Otwarcie obrad Komisji. 

2) Stwierdzenie quorum.  

3) Przyjęcie porządku obrad. 

4) Przyjęcie protokołu nr 11/17 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 27 czerwca 2017 r.  

5) Informacja o wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie. 

6) Sprawozdanie z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, rolnośrodowiskowych 

na terenie powiatu włocławskiego.     

7) Informacja na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną. 

8) Sugestie, wnioski Komisji do projektu budżetu powiatu włocławskiego na rok 2018.  

9) Sprawy różne. 

10) Zakończenie obrad Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają uwagi do przedstawionego 

porządku obrad? 

Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest z przyjęciem proponowanego porządku obrad i 

przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 



Wstrzymało -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 

przyjęła porządek obrad. 

 

Porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1) Otwarcie obrad Komisji. 

2) Stwierdzenie quorum.  

3) Przyjęcie porządku obrad. 

4) Przyjęcie protokołu nr 11/17 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 27 czerwca 2017 r.  

5) Informacja o wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie. 

6) Sprawozdanie z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, rolnośrodowiskowych 

na terenie powiatu włocławskiego.     

7) Informacja na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną. 

8) Sugestie, wnioski Komisji do projektu budżetu powiatu włocławskiego na rok 2018.  

9) Sprawy różne. 

10) Zakończenie obrad Komisji. 

 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  

 

4) Przyjęcie protokołu nr 11/17 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 27 czerwca 2017 

r.  

 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają uwagi do protokołu 

sporządzonego z ostatniego posiedzenia Komisji Rolnictwa?  

Wobec braku uwag Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, kto jest za 

przyjęciem protokołu nr 11/17 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 27 czerwca 2017 roku 

i przeprowadził procedurę głosowania.  

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się-0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że Komisja 

przyjęła protokół nr 11/17 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 27 czerwca 2017 roku. 

 

 

5) Informacja o wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie. 

 

Przewodniczący Komisji poinformował, że wraz z zawiadomieniem członkowie Komisji 

otrzymali informacje o wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie. 

Przewodniczący Komisji poprosił Pana Jana Jaroszewskiego o przedstawienie tematu. 

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku poinformował, że ODR m.in.:  świadczy usługi związane z indywidulanym 

zapotrzebowaniem klientów podążających zwykle za dostępnością środków na działania 

PROW 2014-2020, lustracja w gospodarstwach i na polach rolników,  wynika to z 

konieczności lustracji pół po wymarznięciach rzepaku i zbóż ozimych oraz suszy, 

prowadzenie szkoleń dla rolników, doradztwo związana z zagadnieniami OSN oraz nowym 

zagadnieniem afrykańskim pomorem  

Przewodniczący Komisji powiedział, że materiał jest bardzo szczegółowo przygotowany. 

Przewodniczący Komisji zapytał, czy są uwagi do przedstawionej informacji? 

Radny Jerzy Donajczyk zapytał o szkolenia tematyczne. Radny powiedział, że jest coś 



takiego jak Olimpiada Wiedzy Rolnicze.  

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że zbliża się właśnie termin Olimpiady Wiedzy Rolniczej i ODR 

jest w trakcie opracowywania pytań. 

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, jakie sukcesy odnoszą przedstawiciele powiatu 

włocławskiego na forum wojewódzkim? Czy w ostatnim okresie były jakieś sukcesy? Czy 

ODR pomaga zwycięzcą w uzyskaniu najlepszych wyników w dalszych etapach?  

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że powiat włocławski jest jednym z 19 powiatów i jest to powiat 

największy. Eliminacje powiatowe odbędą się w dniu 9 listopada. ODR przekazuje 

prenumeratę czasopism potencjalnym uczestnikom olimpiady, odbywają się również 

konsultacje. Przedstawiciele powiatu włocławskiego zajmują pierwsze miejsce na szczeblach 

wojewódzkich. W ubiegłym roku zwyciężył mieszkaniec Gminy Lubanie. Wiedza rolników 

procentuje. Niektóre pytania są dosyć trudne.  

Radny Jerzy Donajczyk powiedział, że w ostatnim czasie odbyła się Międzynarodowa 

Wystawa AgroShow. Radny zapytał, czy jest duże zainteresowanie uczestnictwem w takich 

wystawach? Czy są organizowane wyjazdy grupowe? 

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że w tym roku udało się zorganizować dwa wyjazdy z biura 

powiatowego na wystawę. Urząd Gminy Chodecz i Urząd Gminy Brześć Kujawski pomogli 

zorganizować wyjazd. Rolnicy byli zadowoleni. Część rolników pojechało własnymi 

samochodami.  

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy ODR jest zaangażowany w promowanie gęsiny? Taka 

akcja jest co roku organizowana przez Marszałka Województwa Kujawsko-Pomorskiego na 

dzień św. Marcina. Radny zapytał, jaka rasa gęsi popularna jest na terenie powiatu 

włocławskiego? 

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że jeśli chodzi o rasę gęsi to Gęś Biała Kołudzka. Panie z KGW za 

pośrednictwem działu przemysłowego ODR zakupiły 20 szt. gęsi. Natomiast gospodarstwa 

rolne otrzymały kilka sztuk gratisowo, aby to rozpropagować. Na terenie powiatu 

włocławskiego bardziej popularna jest hodowla kaczek.  

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy pracownicy ODR są doświadczonymi pracownikami? 

Czy są prowadzone jakiś formy doszkalania kadry? 

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że w zespole pracuje 11 pracowników. Zazwyczaj osoby, które 

odbywają staż w jednostce to po zakończonym stażu odchodzą, ponieważ uważają, że w ODR 

są zbyt małe zarobki. Zakład nie jest ubezpieczony w związku z tym, jeśli pracownik się 

pomyli to ponosi koszty od kilku złoty do kilku tysięcy złoty. Kadra się starzeje. W przeciągu 

4 lat odejdą 4 osoby na emeryturę. W momencie odejścia pracownika na emeryturę, daną 

gminę otrzymuje jako dodatkową inny pracownik bez podwyższenia wynagrodzenia.  

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy praca doradcy jest potrzebna i wymagająca? 

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że jeśli robi się to co się lubi to tak dużej wagi nie przywiązuje się 

do gratyfikacji finansowych, a praca daje satysfakcję.  

Przewodniczący Komisji powiedział, ze ODR wspiera rolników poprzez różnego rodzaju 

opracowania. Jednym z punktów jest modernizacją gospodarstw rolnych –plan, wykonanie 

84. Widać, że tych opracować jest bardzo dużo. Przewodniczący Komisji zapytał, czy są to 

duże kwoty, czy też małe? 

Pan Jan Jaroszewski- przedstawiciel Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego we 

Włocławku odpowiedział, że to jest różnie. Niektórzy mają sprecyzowane konkretnie swoje 



potrzeby.   

Wobec braku pytań Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za przyjęciem Informacji o 

wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie i przeprowadził procedurę 

głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że Komisja 

przyjęła Informację o wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie 

Informacja o wykonywanych zadaniach statutowych przez ODR w Zarzeczewie stanowi 

załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.  

 

6) Sprawozdanie z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, rolnośrodowiskowych 

na terenie powiatu włocławskiego.     

 

Przewodniczący Komisji poinformował, że wraz z zawiadomieniem członkowie Komisji 

otrzymali Sprawozdanie z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, 

rolnośrodowiskowych na terenie powiatu włocławskiego. Przewodniczący Komisji poprosił 

Pana Marusza Stachowiaka Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku   

o przedstawienie informacji.  

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
poinformował, że jeśli chodzi o stan realizacji wypłat obszarowych, ONW i rolno 

środowiskowych na terenie powiatu włocławskiego to w kampanii 2016 do Biura 

Powiatowego ARiMR we Włocławku wpłynęło 7247 wniosków obszarowych, w tym 3853 

wniosków o płatności z tytułu wspierania gospodarowania na obszarach górskich i innych 

obszarach o niekorzystnych warunkach gospodarowania oraz 670 wniosków o przyznanie 

płatności rolnośrodowiskowych, 262 wnioski o przyznanie płatności 

rolnośrodowiskowoklimatycznych i 7 wniosków rolnictwa ekologicznego. Dla płatności 

bezpośrednich zrealizowana kwota płatności wyniosła 100426166,25 zł, dla płatności ONW 

6 518 763,75 zł, natomiast  dla płatności PRŚ,PRKŚ,ER zrealizowano płatności na łączną 

kwotę 7 892 644,89 zł.  

Radny Grzegorz Śledziński powiedział, że rolnicy z terenu Gminy Izbica Kujawska jeszcze 

w miesiącu lipcu nie mieli wypłaconych płatności obszarowych. Radny zapytał, czy to już jest 

zrealizowane w 100%? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że w 100% są przekazane z biura powiatowego listy płatności, a jeśli chodzi  

o płatności to dokonywane przez Centralę ARiMR w Warszawie.  

Radny Grzegorz Śledziński zapytał, czy w tym roku rolnicy wcześniej otrzymają płatności 

np. w październiku? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że biura obecnie pracuje nad zaliczkami. Do końca roku mają zostać 

wypłacone zaliczki 70%.  

Radny Grzegorz Śledziński powiedział, że w Gminie Izbica Kujawka byli rolnicy, którzy 

nie podlegali kontroli, a nie otrzymali płatności lub płatność w wysokości 5-7%. 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że gospodarstwa, które są sporne są wykluczane z płatności do momentu 

wyjaśnienia. Kierownik ma nadzieje, że w  tym roku takie gospodarstwa będą stanowiły mały 

odsetek.   



Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy wszyscy rolnicy w terminie złożyli wnioski o płatności 

obszarowe? Czy były przypadki złożone po terminie? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że jeśli chodzi o składnie wniosków po terminie to były jednostkowe 

przypadki.  

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy rolnicy złożyli uzasadnienie do opóźnienia i wniosek 

został przyjęty, czy też kategorycznie odrzucony? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że przypadek, który pamięta to był złożony sam wniosek po terminie i został 

on odrzucony.  

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy z tytułu przymrozków rolnicy otrzymywali jakieś 

odszkodowania? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że w ubiegłym  tygodniu skończył się nabór na wymrożenia w sadach krzewów 

i drzew owocowych. Płatność będzie wynosiła 200 zł do 1 ha drzew owocowych i 1000 zł do 

1ha krzewów owocowych, jeśli straty wynosiły ponad 70%. Na dzień dzisiejszy jest 113 

wniosków i wnioski wpływają jeszcze pocztą. W Gminie Fabianki rolnicy złożyli wnioski bez 

protokołu z gminy, który jest podstawą. Biuro wysyłało powiadomienia o uzupełnienia 

braków. 

Przewodniczący Komisji zapytał, czy w pozostałych gminach protokoły zostały złożone? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że tak.  Kierownik dodał, że jest nabór wniosków na odnowę potencjału 

produkcyjnego związanego z huraganami i nawałnicami. Powiat włocławski to zjawisko 

ominęło, były tylko pojedyncze przypadki m.in.: z Izbicy Kujawskiej i z Chodcza.  

Radny Jerzy Donajczyk powiedział, że jest tylko 7 gospodarstw ekologicznych, które są 

zarejestrowane. Radny zapytał w jakiej dziedzinie specjalizują się te gospodarstwa – 

produkcji zwierzęcej, roślinnej? W jakiej gminie jest ich najwięcej? 

Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że nie ma ze sobą takich danych. Kierownik stwierdził, że spada 

zainteresowanie gospodarstwami ekologicznymi podobnie jak spada ilość wniosków 

rolnośrodowiskowych, rolnośrodowiskowoklimatycznych.   

Radny Jerzy Donajczyk powiedział, że systematycznie maleje liczba gospodarstw, ponieważ 

obszarnicy wchłaniają mniejsze gospodarstwa. Radny zapytał, czy spadła ilość wniosków  

o płatności obszarowe? Czy płatności utrzymują się  na podobnym poziomie?  

 Pan Marusz Stachowiak Kierownik Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku  
odpowiedział, że płatności obszarowe utrzymują się na tym samym poziomie. Jeśli chodzi  

o liczbę wniosków to było złożonych o 100 wniosków mniej.  

Wobec braku dalszych pytań Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, kto jest za  

przyjęciem Sprawozdania z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, 

rolnośrodowiskowych na terenie powiatu włocławskiego i przeprowadził procedurę 

głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że Komisja 

przyjęła Sprawozdanie z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, 

rolnośrodowiskowych na terenie powiatu włocławskiego 

Sprawozdanie z realizacji wypłat płatności obszarowych, ONW, rolnośrodowiskowych na 

terenie powiatu włocławskiego stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  



7) Informacja na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną. 

 

Przewodniczący Komisji poinformował, że wraz z zawiadomieniem członkowie Komisji 

otrzymali Informacje na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną. 

Przewodniczący Komisji poprosił Pana Grzegorza Wiśniewskiego – Łowczego Okręgowego 

PZŁ we Włocławku o przedstawienie informacji.  

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

ostatni rok był rokiem zadawalającym, ponieważ pomimo tego że powierzchnia 

zredukowana wzrosła to wartościowo, aż takiego dużego wzrostu nie było. Jest to 

spowodowane przede wszystkim rodzajem upraw, w których te szkody występują. Wszyscy 

dokładają starań, aby ograniczyć te szkody w gospodarce rolnej do niezbędnego minimum. 

Niestety nie jest to na dzień dzisiejszy takie proste, ponieważ jest bardzo dużo upraw wielu 

hektarowych kukurydzy, która stanowi dla gatunków szkodotwórczych: dziki, łosie, duże 

lepsza ostoje  niż stanowią to tereny leśne i przede wszystkim dużo lepsze warunki 

pokarmowe. Pozyskanie dzików na terenach rolniczych, upraw kukurydzy jest bardzo 

trudne ze względu na zachowanie podstawowych warunków bezpieczeństwa. Niestety 

dzików na terenach leśnych prawie nie ma. Dziki, które z upraw rolnych przechodzą do lasu 

są z niego przeganiane przez grzybiarzy. Następna trudność w ograniczeniu tych szkód to 

zbyt długie przetrzymywanie tych upraw. Nie można za to winić rolników, ponieważ  z tego 

co się obserwuje na dzień dzisiejszy to nie ma możliwości wjazdu ciężkim sprzętem, 

niestety te uprawy jeszcze stoją. Te prace pójdą jeszcze dalej w tym kierunku. Od 1 

wrześnie 2017 r. PZŁ bardzo intensywnie pracuje w ramach realizacji rekomendacji 

rządowego zespołu zarzadzania kryzysowego, który wymaga, aby do końca listopada na 

zachód od Wisły obniżyli populacje dzika do 0,1 na 100ha, a na zachód od rzeki Wisły do 

0,5. Aktualnie wszystkie koła łowieckie są zdeterminowane przede wszystkim obniżeniem 

populacji dzika, co na pewno wpłynie na zmniejszenie szkód łowieckich. Głównym celem 

jest stworzenie maksymalnie idealnych warunków, żeby nie mógł się rozprzestrzenić na 

nasze tereny afrykański pomór świń.  

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusje. 

Radny Jerzy Donajczyk powiedział, że kilka gatunków zwierząt powoduje szkody  

w uprawach: dziki, łosie, a także bobry. Bobry są pod ochroną i Wojewoda wydał 

pozwolenie na odstrzał. Myśliwi bardzo niechętnie przyjmują te zadania, ponieważ są one 

trudne do wystrzelenia. Radny zapytał, czy znaleziono inny sposób na zmniejszenie 

populacji bobrów? Jaka jest populacja łosi? W ostatnim czasie doszło do kilka zdarzeń 

drogowych z udziałem łosia. Radny zapytał w jakich terminach występują szkody  

w uprawach rolnych? W której gminie powiatu włocławskiego zgłaszanych jest najwięcej 

szkód, a w której najmniej? 

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

największe nasilenie szkód w gospodarce rolnej notowane jest w okresie wiosennym na 

łąkach, w okresie żniw  na tych terenach, gdzie są uprawy rolnicze: rzepak, pszenica, 

jęczmień, w okresie jesiennym w uprawach kukurydzy. Od 2 lat na terenie powiatu 

włocławskiego żadna sprawa dotycząca szkód łowieckich, nie została zgłoszona do sądu 

powszechnego, w tym też zakresie obowiązuje ustawa o szkodach łowieckich, która miała 

wyjść 1.01.2017 r. W miesiącu grudniu została ta ustawa przesunięta na 01.01.2019 r. to są 

pomysły, które dużo złego wprowadziły w codziennie działalności. Szkodami miały zająć 

się służby wojewody od szacowania do wypłaty, a PZŁ miał wpłacać określone kwoty od 

właściwego gatunku. Według rozeznania PZŁ mimo przesunięto termin ustawy to nie 

wejdzie ona w życie, ponieważ jest za droga dla budżetu państwa. Zostanie system 

dotychczasowy uzupełniony o jeden szczebel tzn. jeśli rolnik będzie miał wątpliwości co do 

wysokości odszkodowania to organem właściwym do mediacji będzie samorząd powiatowy. 



Taka kwestia jest rozpatrywana. Jeśli chodzi o bobra europejskiego, gatunek chroniony 

częściowo i już nie podlega pod Wojewodę tylko Regionalnego Dyrektora Ochrony 

Środowiska. Od zeszłego roku został wprowadzony system, polegający na tym, że co roku 

na wiosnę dodatkowi uzupełniana jest inwentaryzacja tych stanowisk bobrowych i 

podawane jest to do wiadomości RDOŚ i następnie jest wydane zarządzenie a PZŁ 

przydziela poszczególnym kołom łowieckiemu odpowiednią ilość sztuk do odstrzału. To nie 

jest skuteczna metoda. W innych krajach 85% bobrów pozyskuje się metodami traperskimi: 

żelastw, sideł a nie więcej niż 15% za pomocą strzelby. Inaczej tego gatunku nie da się 

zlikwidować. Jeśli chodzi o łosia to teren powiatu włocławsko nie jest jeszcze tak bardzo 

zagrożony tym gatunkiem. W tym miesiącu było 5 wypadków z udziałem łosia. Największy 

problem z łosiem występuje na ternie powiatu lipnowskiego, powiatu rypińskiego, gdzie ta 

liczebność gatunku jest duża. To na wniosek PZŁ łoś został objęty ochroną. Wówczas jego 

liczebność była bardzo niska około 4000 szt. w Polce. Na dzień dzisiejszy jest około 28 000 

szt. Przyszedł czas na jego pozyskiwanie i ograniczanie jego liczebności. Łoś w gospodarce 

rolnej aż tak dużych szkód nie wyrządza, gorszą szkodzę wyrządza w lesie poprzez łamanie, 

zgryzanie. Minister Środowiska uruchomił procedurę, aby łosia jeszcze w tym sezonie 

wprowadzić do pozyskania. Największe szkody są w gminach w których występuję 

kompleksy leśne. Gmina Brześć Kuj, Gmina Lubanie, Gmina Kowal to są gminy najbardziej 

narażone.  

Radny Grzegorz Śledziński zapytał, co z populacją lisa? W miasteczku Izbica Kujawska 

robi on spustoszenia u hodowców drobiu. Ponadto kolejnym gatunkiem wyrządzającym 

szkody jest sarna szczególnie w rzepaku. 

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

jeśli chodzi o lisa to problem jest bardzo poważny. W przeszłości był redukowany, 

ponieważ skóra była droga. Na dzień dzisiejszy tej skóry nikt nie chce kupić. Są myśliwi, 

którzy strzelają i zakopują. Jest to główny szkodnik, który wchodzi na tereny miast i 

największe szkody wyrządza w gospodarce przyrodniczej. Łowczy dodał, że na dzień 

dzisiejszy wydano zalecenia, że w ramach redukcji myśliwi będą musieli wejść w uprawy 

kukurydzy, aby je przepędzić, ale każde koło zostało poinformowane, że musi uzyskać 

zgodę rolnika. Łowczy poprosił, aby radni wytłumaczyli te kwestie rolnikom ze swoich 

terenów. Musi być ścisłą współpracą między rolnikami, myśliwymi i leśniczymi. 

Radny Jerzy Donajcyzk zapytał, czy w powiecie włocławskim odnotowano występowania 

wilków?  

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

szacuje się od 4-7 sztuk w lasach od Włocławka, w kierunku Kowala. Więcej wilków jest w 

okolicach Bobrownik, Dobrzelewic, ale już podchodzą pod Włocławek. 

W okolicach Kruszyna zanotowano 3 sztuki szakala złocistego, który został wprowadzony 

na listę zwierząt łownych, aby móc go odstrzelić.  

Przewodniczący Komisji powiedział, że w informacji jest wykaz kół z liczbą myśliwych, 

która jest zróżnicowana, jak myśliwi wywiązują się ze swoich obowiązków?  

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku wyjaśnił, że 

liczba 5 i 9 to członkowie kół zamieszkali na tym terenie. Jedne koło ma 46 członków, a 

drugie 38. To są członkowie, którzy dojeżdżają na weekendy, a nawet przebywają cały 

tydzień. Jeśli chodzi o jedno i drugie koło to nie ma zastrzeżeń. Gospodarują na takim 

samym poziomie jak pozostałe.  

Radny Jerzy Donajczyk powiedział, że PZŁ nie tylko odstrzela zwierzynę, ale również 

dokarmia zwierzynę leśną. Radny zapytał, jakie działania prowadzi oprócz tego PZŁ?  

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

te działania polegają na stosownym planowaniu wg parametrów, które co roku są 

wypracowywane w zależności od sytuacji w terenie. Gorszy problem jest ze zwierzyną 



drobna, gdzie zmiana środowiska i bytowania została tak daleko posunięta bez dosiedlenie 

da się niektórych gatunków odnowić np. kuropatwa, bażant, zając. Na dzień dzisiejszy te 

wysiedlenia są niesamowicie drogie. Wsiedlanie dotyczy drobnej zwierzyny, natomiast 

zwierzyna gruba nie jest wsiedlana, ponieważ ta liczebność, która jest w zupełności 

wystarcza. Niektóre gatunki trzeba redukować. Łowczy dodał, że na terenie miast nie 

powinno się dokarmiać zwierząt dzikich. 

Radny Jerzy Donajczyk powiedział, że autostrada przecięła siedliska zwierząt.  Radny 

zapytał, czy PZŁ prowadzi rozeznanie, ile tej zwierzyny ginie w wyniku działań 

kłusowniczych, które wykorzystują to, że zwierzę nie może odnaleźć swojego siedliska.  

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

działania w zakresie likwidacji kłusownictwa są prowadzone w sposób ciągły. Na terenie 

powiatu włocławskiego poza terenami leśnymi. Ten proceder podlegał tendencjom 

zanikowym. To jest związane z różnymi rzeczami m.in.: z zasobnością finansową 

społeczeństwa itp. Na terenach leśnych zdarzają się różnego typu przypadki kłusownictwa. 

Wszystko jest zgłaszane do policji jeśli tylko PZŁ może to stara się pomagać. Raczej 

pokazuje się tendencja spadkowa. Jeśli chodzi autostradę to stanowi ona barierę w zakresie 

migracji zwierzyny dziko żyjącej, nie tylko łownych gatunków. Gdziekolwiek budowano 

autostrady to prędzej od 5-10 lat zwierzęta przyzwyczajają się do tych przejść. Dla 

mniejszych gatunków sarny, dzika przejścia są pod autostradą, dla większych gatunków 

przejścia są nad autostradą. Myśliwi z punktu przyrodniczego nie mają pretensji, ponieważ 

taki trakt musiał powstać i powstał. Co najmniej 10 lat przed budową autostrady podjęto 

współpracą z GDDKiA i 90% przejść, które myśliwi proponowali zostało zrealizowanych. 

Jedno przejście jest monitorowane przez myśliwych na stałe przy pomocy fotopułapek. 

Wyniki są fantastyczne. Ruch zwierzyny jest niesamowity. Jeleń i dzik wieczór i rano, a 

sarna przemieszcza się cały dzień.  

Radny Jerzy Donajczyk zapytał, czy są przypadki odpowiedzialności dyscyplinarnej wśród 

myśliwych za niewypełnianie swoich obowiązków? 

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

są takie przypadki. W strukturach są różne organy. W okręgu jest Zespół Rzecznika 

Dyscyplinarnego i Okręgowy Sąd Łowiecki. Na szczeblu centralnym Główny Rzecznik 

Dyscyplinarny i Główny Sąd Łowiecki. W sumie zostało ukaranych 17 osób na 1500 

członków, nie jest dużo, ale nie jest mało. Jeśli myśliwy narusza statutowe przepisy to jest 

karany przez okręgowy Sąd Łowiecki. I na tym sprawa się kończy. Jeśli myśliwy narusza 

przepisy państwowe to jest niezależnie od tego, że ma sprawę w prokuraturze i w sądzie 

powszechnym to dodatkowo jest karany przez Sad Łowiecki. 

Radny Jerzy Donajcyzk zapytał, jakich przekroczeń dokonują myśliwi? 

Pan Grzegorz Wiśniewski – Łowczy Okręgowego PZŁ we Włocławku poinformował, że 

przekroczenie ilości zwierzyny odstrzelonej w nawiązaniu wydanego upoważnienia na 

polowanie indywidualne. To jest rygorystycznie traktowane. Jeśli ma do odstrzału 5 lisów to 

nie może odstrzelić 6 lisów. Łowczy okręgowy dodał, że wałęsających się psów na wsiach 

jest mało to wałęsających się kotów, których jest bardzo dużo. Jest coraz więcej 

myszołowów, jastrzębia, które dziesiątkują drobną zwierzynę.  

Przewodniczący Komisji zapytał, czy są jeszcze jakieś pytania? 

Wobec braku dalszych pytań Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, kto jest za  

przyjęciem Informacji na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną i 

przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się -0 



Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że 

Komisja przyjęła Informacja na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną. 

Informacja na temat szkód wyrządzanych przez zwierzynę łowną stanowi załącznik nr 6 do 

niniejszego protokołu.  

 

 

 

8) Sugestie, wnioski Komisji do projektu budżetu powiatu włocławskiego na rok 2018.  

 

Przewodniczący Komisji powiedział, że na posiedzeniu Komisji obecna jest pani Skarbnik, 

którą poprosił o wprowadzenie do tematu.  

Skarbnik Powiatu poinformowała, że w budżecie powiatu zaplanowane są wydatki w 

ramach Działu Rolnictwo i Łowiectwo, ale wynikają one  wynikają z ścisłych zadań 

własnych powiatu i  przewidywanych do realizowania wydatków w zakresie przekształcania 

gruntów leśnych na rolne. W roku bieżącym zostało zaplanowane 4000 zł. W tym Dziale 

Rolnictwo i Łowiectwo środki zostały zaplanowane w zakresie wypłat ekwiwalentów 

należnym właścicielom gruntów rolnych za prowadzeniem upraw leśnych. Te środki 

pochodzą z umowy z ARiMR, a defacto wydatki, które mogą być wykonywane muszą 

dotyczyć ściśle zadań własnych.  

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają wnioski bądź sugestie do 

projektu budżetu na 2018 rok? 

Nie było żadnych głosów. 

 

 

8) Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają sprawy, które należałoby 

poruszyć w tym punkcie? 

Nie było więcej głosów.  

 

9) Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Komisji w związku ze zrealizowaniem porządku obrad dokonał dnia 2 

października  2017 roku o godzinie 13:40 zamknięcia obrad Komisji Rolnictwa.  

 

     Przewodniczący Komisji Rolnictwa 

 

                        Bogdan Domżalski 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ze Starostwa Powiatowego protokołowała: 

Marta Szarecka ……………………………….. 


